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JANUSZ MAJEWSKI1

PERSPEKTYWY POLSKIEGO MLECZARSTWA W KONTEKŒCIE
ZMIAN WSPÓLNEJ POLITYKI ROLNEJ

Mleczarstwo jest jednym z najwa¿niejszych dzia³ów polskiego sektora rolne-
go. Produkcja mleka w roku wejœcia Polski w struktury Unii Europejskiej stano-
wi³a 15,2% globalnej i 18,1% towarowej produkcji rolniczej, a w 2007 roku
wzros³a do odpowiednio 15,7 i 19%. Wiêksze znaczenie od produkcji mleka
mia³a tylko produkcja ¿ywca rzeŸnego ogó³em. Tak¿e w przypadku przemys³u
spo¿ywczego mleczarstwo odgrywa znacz¹c¹ rolê. Przetwórstwem mleka 
w Polsce zajmuje siê oko³o 240 zak³adów, a oko³o 50 podmiotów zajmuje siê
wy³¹cznie skupem i dostarczaniem surowca mlecznego do przetwórni.

Z uwagi na du¿e znaczenie mleczarstwa dla polskiego agrobiznesu oraz na
podjête dzia³ania na unijnym forum dotycz¹ce zmian we wspólnej polityce rol-
nej (WPR), które mog¹ wp³yn¹æ na konkurencyjnoœæ tego sektora, Komisja Rol-
nictwa i Rozwoju Wsi Senatu Rzeczpospolitej Polskiej zorganizowa³a konferen-
cjê „Przysz³oœc polskiego sektora mlecznego”. Konferencja ta odby³a siê 10 lu-
tego 2009 roku w Senacie RP. Jej celem by³o omówienie zagadnieñ, które doty-
czy³y kondycji mleczarstwa w Polsce i jego perspektyw, a tak¿e kwot mlecznych
i przysz³oœci systemu kwotowania w Unii Europejskiej. Wskazano tak¿e na
mo¿liwoœci wykorzystania œrodków unijnych oraz promocji polskich produktów
mleczarskich. W konferencji uczestniczy³o oko³o 80 osób, które reprezentowa³y
m.in.: Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi, przemys³ mleczarski, producen-
tów mleka, organizacje dzia³aj¹ce na rzecz bran¿y, oœrodki doradztwa rolnicze-
go, samorz¹d rolniczy i szkolnictwo wy¿sze.

Konferencjê otworzy³ i jej przewodniczy³ senator Jerzy Chróœcikowski, prze-
wodnicz¹cy senackiej Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Wskaza³ on na nie-
uniknionoœæ zmian w bran¿y mleczarskiej, które wynikaj¹ m.in. z decyzji pod-
jêtych na forum unijnym w listopadzie 2008 roku. Zwróci³ uwagê na potrzebê
dyskusji o przysz³oœci mleczarstwa w Polsce w zwi¹zku ze zmianami, jakie mo-

WIEŒ I ROLNICTWO, NR 2 (143) 2009

1 Autor jest pracownikiem naukowym Szko³y G³ównej Gospodarstwa Wiejskiego w Warszawie 
(e-mail: janusz_majewski@sggw.pl).

kronika



186

g¹ zajœæ w systemie kwotowania w UE, a tak¿e o sposobach promocji polskich
wyrobów mleczarskich oraz mo¿liwoœciach wykorzystania œrodków unijnych.

Jako pierwszy z goœci g³os zabra³ Artur £awniczak – podsekretarz stanu 
w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi. W pierwszej czêœci wyst¹pienia pan
minister scharakteryzowa³ stan obecny w sektorze mleczarskim, m.in. wskazu-
j¹c na spadek œredniej ceny skupu mleka w grudniu 2008 roku o 27% w stosun-
ku do grudnia roku poprzedniego. Nast¹pi³a koncentracja w skupie tego surow-
ca – w 2008 roku sprzeda¿¹ mleka do podmiotów skupuj¹cych zajmowa³o siê
niespe³na 200 tys. gospodarstw, o ponad 20% mniej ni¿ rok wczeœniej. Nast¹pi³
wzrost liczby krów do poziomu 2772 tys. sztuk, to jest o 1,5% wiêcej ni¿ 
w 2007 roku. Wzros³a liczba krów objêtych ocen¹ wartoœci u¿ytkowej – na ko-
niec 2007 roku ocen¹ objêto ponad 20% pog³owia krów mlecznych, a ich œre-
dnia roczna wydajnoœæ mleczna wynios³a 6688 kg, podczas gdy œrednia w Pol-
sce w tym czasie wynosi³a 4503 kg. Liczby te potwierdzaj¹ postêpuj¹c¹ moder-
nizacjê gospodarstw produkuj¹cych mleko, która odbywa siê przy wsparciu ze
œrodków unijnych i krajowych. Oprócz bazy surowcowej scharakteryzowany zo-
sta³ równie¿ przemys³ mleczarski. Na rynku tym funkcjonuje 289 podmiotów
skupuj¹cych mleko, z czego 240 zajmuje siê tak¿e jego przetwarzaniem. W po-
równaniu do 2004 roku liczba podmiotów zmniejszy³a siê o 19%, jednak w dal-
szym ci¹gu w porównaniu do rynku mleka w krajach unijnych bran¿a ta jest roz-
drobniona, co nie sprzyja poprawie konkurencyjnoœci i obni¿aniu kosztów pro-
dukcji. Proces koncentracji na tym rynku zosta³ zahamowany w 2008 roku 
w wyniku dekoniunktury, która wyst¹pi³a na rynku. W opinii pana ministra nie-
zbêdne jest kontynuowanie koncentracji w przemyœle mleczarskim, co poprawi
si³ê zak³adów w negocjacjach z sieciami handlowymi i kontrahentami zagrani-
cznymi. Sytuacja sektora mleczarskiego w 2008 roku pogorszy³a siê. W porów-
naniu do 2007 roku nast¹pi³ spadek œrednich cen sprzeda¿y odt³uszczonego mle-
ka w proszku o 33,7%, pe³nego mleka w proszku o 21,3%, mas³a w blokach 
o ponad 20%, mas³a konfekcjonowanego o 7%, serów Edamskiego i Gouda od-
powiednio o 8,5 i 10,4%. Pomimo spadku cen wartoœæ eksportu polskich wyro-
bów mleczarskich (bez lodów œmietankowych) w okresie pierwszych jedenastu
miesiêcy 2008 roku wynios³a niemal 1,1 mld EUR, co stanowi³o wzrost w ce-
nach bie¿¹cych w przybli¿eniu o 4% w stosunku do analogicznego okresu roku
poprzedniego. W handlu zagranicznym przetworami mlecznymi utrzymuje siê
dodatnie saldo, które w podanym okresie wynosi³o oko³o 870 mln EUR.

W drugiej czêœci wyst¹pienia minister £awniczak zwróci³ uwagê na perspek-
tywy dla sektora mleczarskiego. W opinii ministra wynikaj¹ one przede wszys-
tkim z mo¿liwoœci funkcjonowania tej bran¿y w warunkach rynkowych. Podczas
przegl¹du wspólnej polityki rolnej restrukturyzacja tego sektora zosta³a uznana
za jeden z priorytetów dla europejskiego rolnictwa. Realizacja nowych dzia³añ
wymaga œrodków finansowych, które zostan¹ przekazane w ramach Programu
Rozwoju Obszarów Wiejskich (PROW) 2007–2013, a tak¿e specjalnego wspar-
cia przeznaczonego na z³agodzenie skutków ewentualnego zniesienia systemu
kwot mlecznych. System kwot ma zostaæ zniesiony w 2015 roku W opinii
MRiRW decyzja o zniesieniu kwot, a tak¿e sposobie ich likwidacji powinna byæ
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poprzedzona rzeteln¹ dyskusj¹ i szczegó³ow¹ analiz¹ wszystkich mo¿liwych
skutków tej decyzji. Jak podkreœla³ pan minister, Polska w ramach przegl¹du
WPR konsekwentnie wnioskowa³a o zachowanie dotychczasowego systemu in-
terwencji na rynku mas³a i mleka odt³uszczonego w proszku. Poinformowa³ te¿,
¿e w celu zapewnienia stabilnoœci i rozwoju sektora rz¹d zamierza podj¹æ dzia-
³ania zmierzaj¹ce do przyspieszenia w latach 2009–2011 absorpcji œrodków 
z UE. Ponadto podkreœli³, ¿e specjalny zespó³ ekspertów z³o¿ony z przedstawi-
cieli rz¹du, zwi¹zków bran¿owych, zak³adów mleczarskich, producentów i nau-
kowców pracuje nad okreœleniem kierunków zmian dla sektora. Z dotychczaso-
wych prac zespo³u sformu³owano nastêpuj¹ce wnioski: koniecznoœæ dalszej kon-
centracji w produkcji i przetwórstwie mleka, intensyfikacja dzia³añ promocyj-
nych na rzecz zwiêkszenia popytu na rynku krajowym i zagranicznym, wspiera-
nie inwestycji obni¿aj¹cych koszty produkcji, wprowadzenie preferencji w za-
kresie uzyskania œrodków z PROW dla zak³adów i gospodarstw o stabilnej sy-
tuacji ekonomicznej, ukierunkowanie finansowania na tworzenie i wspieranie
podmiotów zajmuj¹cych siê dystrybucj¹ produktów mleczarskich.

Profesor Micha³ Sznajder z Uniwersytetu Przyrodniczego w Poznaniu w pre-
zentacji Czy konsolidacja polskiego sektora mleczarskiego jest jedynym rozwi¹-

zaniem? próbowa³ odpowiedzieæ na tak postawione pytanie. Przedstawi³ podsta-
wy teoretyczne konsolidacji, prezentuj¹c m.in. rodzaje konsolidacji, koszty ska-
li, koszty jednostkowe produkcji w zale¿noœci od fazy konsolidacji. Wed³ug pro-
fesora, konsolidacja sektora jest spo³ecznie niezbêdna, jej tempo powinno
odpowiadaæ przemianom zatrudnieniowym i dochodowoœci na terenach
wiejskich i ma³ych miast, a tak¿e powinna byæ powi¹zana z polityk¹ wielo-
funkcyjnego rozwoju terenów wiejskich. W wyniku konsolidacji, wed³ug
prof. Sznajdera, w 2019 roku liczba gospodarstw mlecznych w Polsce wy-
niesie oko³o 10–20 tys., natomiast wiod¹c¹ rolê w przetwórstwie bêdzie mia³o
10–15 mleczarñ. Na rynku pozostanie tak¿e oko³o 25–35 mniejszych zak³adów,
które bêdê wytwarzaæ produkty niszowe. Tak zwane mleczarstwo alternatywne
obejmie, wed³ug profesora, oko³o 10% rynku mleka surowego. Tym rodzajem
produkcji zajm¹ siê rodzinne gospodarstwa rolne, które opieraj¹ swój rozwój na
ekologii, agroturystyce, wytwarzaniu produktów lokalnych i sprzeda¿y bezpo-
œredniej.

Profesor Andrzej Babuchowski ze Sta³ego Przedstawicielstwa RP przy Unii
Europejskiej wyg³osi³ referat Mleczarstwo w kontekœcie wspólnej polityki rolnej

po 2013 roku. W pierwszej czêœci profesor przedstawi³ uwarunkowania rynkowe
w mleczarstwie. Omawiaj¹c wskaŸniki produktów mlecznych na rynkach œwia-
towych, zwróci³ uwagê na „nadzwyczajny” wzrost cen artyku³ów mleczarskich
w 2007 roku i szybki spadek w roku kolejnym. Prezentacja œwiatowych bilan-
sów mas³a, serów, mleka w proszku oraz prognozy do 2017 roku wskazuj¹ na
wzrost produkcji tych artyku³ów na œwiecie, natomiast œwiatowe ceny w okresie
prognozy bêd¹ ni¿sze ni¿ uzyskiwane w 2008 roku. W drugiej czêœci prof. Ba-
buchowski skupi³ siê na uwarunkowaniach produkcyjnych. Wskaza³ na jeden 
z najni¿szych w UE wskaŸników kwoty mlecznej przypadaj¹cej na gospodar-
stwo. Polska posiada niewielk¹, w porównaniu z krajami UE-15, intensywnoœæ
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produkcji mlecznej (du¿a intensywnoœæ tylko w rejonie pó³nocno-wschodniej
Polski). Kraj nasz dysponuje czynnikami produkcyjnymi na porównywalnym
poziomie z Niemcami, natomiast czynniki przetwórczy i rynkowy konsumpcji
s¹ na wiêkszoœci obszaru Polski na ni¿szym poziomie ni¿ w UE-15. Konkludu-
j¹c, profesor stwierdzi³, ¿e zniesienie kwot mlecznych nie spowoduje wzrostu
produkcji mleka w naszym kraju. W ostatniej czêœci wyst¹pienia zosta³y przed-
stawione dzia³ania podejmowane przez UE. Jednym z g³ównych wyzwañ stoj¹-
cych przed Uni¹ jest restrukturyzacja sektora mlecznego i stopniowe zniesienie
kwot mlecznych. Analizowane s¹ ró¿ne drogi likwidacji kwot – od decyzji o na-
tychmiastowym ich zniesieniu, poprzez ich stopniowe zwiêkszanie 
o 1 b¹dŸ 2% rocznie, a¿ do ich zniesienia w 2015 roku. Zniesienie kwot w roku
kwotowym 2015/2016, wed³ug badañ zaprezentowanych przez prof. Babuchow-
skiego, spowoduje w UE spadek cen o 7–8% oraz wzrost produkcji o niespe³na
5%. W przypadku Polski spadek cen bêdzie przekracza³ 15%, a produkcja mle-
ka pozostanie na zbli¿onym poziomie. Podsumowuj¹c, profesor zwróci³ uwagê,
i¿ zniesienie kwotowania mleka jest wielce prawdopodobne, natomiast kwesti¹
sporn¹ jest sposób przeprowadzenia tego dzia³ania. Polski sektor mleczarski mu-
si przejœæ g³êbok¹ restrukturyzacjê, by sprostaæ konkurencji na rynku europej-
skim i œwiatowym. Konieczne s¹ dzia³ania zmierzaj¹ce do zwiêkszenia konsum-
pcji wyrobów mleczarskich. Ceny artyku³ów mleczarskich po zniesieniu kwot 
ustabilizuj¹ siê na poziomie ni¿szym ni¿ w 2007 roku.

Kolejne referaty wyg³osili pan Marek Murawski z Krajowego Zwi¹zku Spó³-
dzielni Mleczarskich oraz profesor Miros³aw Gornowicz z Uniwersytetu
Warmiñsko-Mazurskiego w Olsztynie. Pan Murawski zwróci³ uwagê na trud-
noœæ we wskazaniu, czy likwidacja kwot mlecznych bêdzie dla Polski korzystna,
czy te¿ nie. Z jednej strony dane dotycz¹ce wzrostu skupu mleka potwierdzaj¹
zainteresowanie rolników t¹ produkcj¹, jeœli ten trend bêdzie utrzymany po
2015 roku, to Polska powinna byæ za likwidacj¹ kwot. Z drugiej strony op³acal-
noœæ produkcji bêdzie zale¿eæ od koniunktury na rynkach œwiatowych, która
mo¿e byæ bardzo zmienna. Dodatkowo konkurencyjnoœæ polskich producentów
i przetwórców bêdzie zale¿eæ od kursu wymiany z³oty – euro. W dalszej czêœci
wyst¹pienia pan Murawski stara³ siê odpowiedzieæ na pytanie: co mo¿e zyskaæ
lub straciæ producent i przetwórca mleka w Polsce? Zyskiem dla producenta
mleka mo¿e byæ mo¿liwoœæ zwiêkszenia produkcji bez ryzyka p³acenia kar, wiê-
ksza pewnoœæ przy planowaniu inwestycji, przyspieszenie koncentracji produk-
cji mleka, mo¿liwoœæ zbytu mleka do ró¿nych odbiorców (w tym zagranicznych)
oraz zmniejszenie biurokracji. G³ówn¹ strat¹ producentów surowca mo¿e byæ
spadek cen w skupie, a tak¿e spadek wartoœci dodanej gospodarstwa, gdy¿ kwo-
ty mleczne maj¹ wartoœæ rynkow¹, która zwiêksza wartoœæ gospodarstwa. Prze-
twórcy mleka natomiast mog¹ zyskaæ surowiec. Ulegn¹ równie¿ likwidacji ko-
szty zwi¹zane z administrowaniem systemem kwot w zakresie na³o¿onym na
podmioty skupuj¹ce przez ustawê o organizacji rynku mleka i przetworów mle-
cznych. Natomiast przetwórcy mog¹ straciæ surowiec, który mo¿e zostaæ kupio-
ny przez podmiot zagraniczny. Likwidacja kwot, wed³ug pana Murawskiego,
mo¿e stanowiæ zarówno szansê rozwoju dla bran¿y mleczarskiej w Polsce, jak 
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i zagro¿enie. Profesor Gornowicz w swym wyst¹pieniu skupi³ siê na skutkach
rezygnacji z kwot mlecznych. Na wstêpie zwróci³ uwagê, ¿e kwotowanie pro-
dukcji powoduje wzrost cen, który jest tym wiêkszy, im mniej elastyczny jest
popyt. Profesor rozwa¿a³ ró¿ne scenariusze, jakie mog¹ zajœæ na rynku mleka 
w najbli¿szych latach – od pozostawienia kwot na obecnym poziomie, poprzez
wzrost ich o 1 lub 2% rocznie, do likwidacji w roku kwotowym 2009/2010 lub
w 2015/2016. Z badañ tych wynika, ¿e stopniowe zwiêkszanie kwot spowoduje
wzrost produkcji mleka i spadek cen. Produkcja mleka w Polsce ulegnie zmniej-
szeniu, co sugeruje, ¿e sektor mleczarski w naszym kraju bêdzie niekonkuren-
cyjny w stosunku do innych krajów UE. Wyniki te s¹ sprzeczne z obecn¹ sytua-
cj¹ i wnioskami, które mo¿na wysnuæ z bilansu handlowego sektora mleczar-
skiego.

Po przerwie g³os zabra³ W³adys³aw £ukasik, prezes Agencji Rynku Rolne-
go (ARR), który przedstawi³ mo¿liwoœci wsparcia promocji produktów mle-
czarskich. Wskaza³ na zakres dzia³añ promocyjnych dotycz¹cych produktów
mleczarskich. Instrumenty tych dzia³añ mo¿na podzieliæ na: dzia³ania realizo-
wane ze œrodków w³asnych bran¿y, wspólne kampanie promocyjne bran¿y,
dzia³ania promocyjne grup producenckich. Pan prezes w swym wyst¹pieniu
precyzyjnie okreœli³, na jakie dzia³ania promocyjne mo¿na uzyskaæ œrodki ze-
wnêtrzne, jakie trzeba spe³niaæ kryteria, a tak¿e jaki jest mo¿liwy poziom
zwrotu kosztów, czy te¿ jak wysoki mo¿e byæ bud¿et danego dzia³ania. Na ko-
niec wskaza³ sposoby zdobycia szczegó³owych informacji o wsparciu dzia³añ
promocyjnych przez ARR.

Po prezentacji nast¹pi³a dyskusja, w której g³os zabra³o kilkunastu uczestni-
ków. Jako pierwszy g³os w dyskusji zabra³ minister £awniczak, wskazuj¹c na
brak badañ naukowych, które pomog³yby odpowiedzieæ na pytanie, co siê stanie
w Polsce po zniesieniu kwot. Zwróci³ tak¿e uwagê na brak jednego stanowiska
bran¿y w tej sprawie. Podkreœli³, ¿e gdy koniunktura na rynku by³a dobra dla
mleczarstwa, wtedy bran¿a by³a za zniesieniem kwot, gdy spadaj¹ ceny, jest
przeciw. Sam opowiedzia³ siê za pozostawieniem kwot mlecznych. Na koniec
zaapelowa³ o wspólne dzia³ania z bran¿¹, by ustaliæ zdanie Polski w kwestii lik-
widacji systemu kwotowania produkcji mleka. Kolejny g³os zabra³ dr Karol Kra-
jewski z Akademii Morskiej w Gdyni, który zwróci³ uwagê na potrzebê opraco-
wania narodowej strategii mleczarstwa w dobie kryzysu. Z kolei pan Tomasz
Gietek, prezes Podlaskiej Izby Rolniczej, wskaza³ na nieuczciw¹ wed³ug niego
konkurencjê sieci handlowych. Prezes OSM Krasnystaw, Tadeusz Badach,
stwierdzi³ potrzebê zmian w prawie spó³dzielczym – nale¿y dostosowaæ to pra-
wo do warunków rynkowych. Stefan Bartela, prezes OSM Wieluñ, zwróci³ 
uwagê na sytuacjê pracowników mleczarñ, mo¿liwoœci zwolnieñ w przypadku
konsolidacji zak³adów, a tak¿e na niekorzystne zmiany proponowane przez mi-
nisterstwo w nowelizacji op³at na tzw. fundusz promocji. Jako kolejny wyst¹pi³
pan Wies³aw Kownacki, prezes Spó³dzielni Producentów Mleka „Muæka”. Na
przyk³adzie spó³dzielni, której jest cz³onkiem, wskaza³ na mo¿liwoœci wspó³pra-
cy miêdzy rolnikami, a tak¿e na mo¿liwoœæ negocjacji w przypadku kontaktów
z przetwórc¹ mleka b¹dŸ innym podmiotem dzia³aj¹cym na rynku. Prezes OSM



190

Piaski, Romuald Bargiel, zwróci³ uwagê na wysokie, nierzadko przekraczaj¹ce
100% mar¿e poœredników w handlu produktami mleczarskimi. Wskaza³ te¿ na
du¿y potencja³ polskiego rolnictwa oraz na ryzyko w handlu zagranicznym, wy-
nikaj¹ce z kursów walutowych. Rolnik z okolic Stargardu Szczeciñskiego
stwierdzi³, ¿e zasadna jest konsolidacja w bran¿y, jest tak¿e za tym, by oszaco-
waæ i wyselekcjonowaæ gospodarstwa, które maj¹ szansê rozwoju. Inni dysku-
tanci zwracali uwagê na wysoki spadek cen skupu mleka, nawet o 40 gr/l, co po-
woduje, ¿e koszty produkcji mleka przekraczaj¹ przychody zwi¹zane z t¹ dzia-
³alnoœci¹. Wskazano tak¿e na potrzebê pomocy rolnikom, którzy zaci¹gnêli kre-
dyty i przy gorszej koniunkturze nie mog¹ ich sp³aciæ.

Na pytania i sugestie postawione przez uczestników starali siê odpowiedzieæ:
minister £awniczak, prezes £ukasik oraz prof. Gronowicz i prof. Babuchowski.
Prezes ARR poinformowa³, ¿e w obecnym roku Polska nie powinna przekroczyæ
przyznanej kwoty. Wskaza³ te¿ na trudnoœci zwi¹zane z konsolidacj¹ w chwili
pogorszenia koniunktury w bran¿y. Profesor Babuchowski potwierdzi³, ¿e Pol-
ska jest za utrzymaniem kwot, choæ wed³ug niego bêdzie trudno obroniæ to sta-
nowisko. Zwrócono uwagê na trudnoœæ pogodzenia stanowiska rz¹du o pozosta-
wieniu kwot mlecznych ze stopniowym wzrostem tych kwot (prof. Gronowicz).
Minister £awniczak, odpowiadaj¹c na pytanie o fundusz promocji, zwróci³ uwa-
gê, ¿e jest to projekt, który bêdzie poddany konsultacjom. Uwa¿a, ¿e wspólne
dzia³ania bran¿y mog¹ ograniczyæ rolê sieci handlowych w dystrybucji artyku-
³ów mleczarskich. Wskaza³ na mo¿liwoœæ tworzenia wspólnych przedsiêwziêæ
w sektorze us³ug, by zamiast konkurowaæ o pó³kê w supermarkecie, podj¹æ
wspó³pracê. 

Na koniec konferencji g³os zabra³ pan senator Chróœcikowski. Dziêkuj¹c pre-
legentom i uczestnikom, zwróci³ uwagê na znaczenie poruszanych tematów. Wy-
razi³ tak¿e opiniê o potrzebie wspó³pracy miêdzy osobami zajmuj¹cymi siê mle-
czarstwem w Polsce.


